
 
Ajuntament de Maria de la Salut

Expedient núm.: PLN/2020/5

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE LA CORPORACIÓ LOCAL

Procediment: Convocatòria del Ple de la Corporació Local 

Dia i hora de la reunió: dia 8 de juny de 2020, a les 21 hores 

Lloc de la celebració: Maria de la Salut, Sala polivalent del Casal de cultura

Assistents:

- Gabriel Mas Oliver

- Catalina Maria March Pons

- Margarita Bergas Mas

- Rafel Aulet Galmés

- Catalina Morey Ferriol

- Guillem Jordà Bauzà

- Gabriel Ferriol Bergas

- Catalina Roig Castelló

- Jaume Ferriol Martí

- Miquel Pons Ferriol

- Miquel Vanrell Font

Document signat per: una vegada aprovada pel Ple, s’autoritzarà amb les signatures 

del Sr. Batle i la Secretària de la Corporació Local

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE LA CORPORACIÓ LOCAL

En el terme municipal de Maria de la Salut, a la Sala polivalent del Casal de 

cultura, sent les 21:03 hores de dia 8 de juny de 2020, es reuneix en Sessió 

ordinària, en primera convocatòria, el Ple de la Corporació Local, prèviament 

convocat,  sota  la  presidència  del  Sr.  Batle  President  de  la  mateixa,  amb 

l’assistència dels Srs. regidors:

- Gabriel Mas Oliver

- Catalina Maria March Pons

- Margarita Bergas Mas

- Rafel Aulet Galmés

- Catalina Morey Ferriol

- Guillem Jordà Bauzà

- Gabriel Ferriol Bergas
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Ajuntament de Maria de la Salut

- Catalina Roig Castelló

- Jaume Ferriol Martí

- Miquel Pons Ferriol

- Miquel Vanrell Font

La Corporació està assistida per la Secretària Interventora de la Corporació 

Local, que dóna fe de l’acte i assumeix les funcions d’Intervenció.

Una vegada verificada per  la  Secretària  la  vàlida constitució  del  Ple  de la 

Corporació  Local,  atès  que  es  compleix  el  quorum  legal  per  a  la  seva 

celebració, el Sr. Batle President declara oberta la Sessió, sent l’hora indicada 

ut supra, i es procedeix a la deliberació dels assumptes inclosos en l’Ordre del 

dia, a saber:

PRIMER.- PART RESOLUTIVA

1. Aprovació de l’Acta de la Sessió ordinària anterior del Ple de la 

Corporació Local, celebrada dia 9 de març de 2020.

El Sr. Batle pregunta si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular  alguna  observació  a  l’esborrany  de  l’esmentada  Acta, 

distribuït amb la convocatòria, i no se’n formulen.

Seguidament se sotmet a votació del Ple i s’aprova per unanimitat dels 

seus membres.

  

2. Aprovació de la proposta presentada per Batlia, de resolució 

anticipada, de mutu acord, del Contracte de gestió de servei 

públic mitjançant la modalitat de concessió del Quiosc Bar, que 

en l’anterior Sessió ordinària del Ple va quedar sobre la taula.

El Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular  alguna  observació  a  la  proposta  esmentada,  a  la  qual  va 

donar lectura en el Ple de dia 9 de març de 2020. Recorda que, com la 

concessió va ser atorgada pel Ple, la resolució contractual anticipada 

també  ha  de  ser  acordada  pel  Ple,  i  explica  que  la  quantia 

indemnitzatòria proposada és per compensar les despeses que la Sra. 

Ajuntament de Maria de la Salut

Plaça des Pou nº 13, María de la Salut. 07518 ILLES BALEARS. Tel. 971525002. Fax: 971525194

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 9

H
YD

PA
E7

JE
XT

6K
SP

T2
N

Q
LX

SW
X 

| V
er

ifi
ca

ci
ó:

 h
ttp

s:
//m

ar
ia

de
la

sa
lu

t.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 2

 d
e 

16
 



 
Ajuntament de Maria de la Salut

Laura va dur a terme per equipar la instal·lació i així la pugui deixar 

condicionada per ser emprada sense fer-hi inversions. 

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que el seu Grup municipal 

s’abstindrà,  perquè  continua  sense  veure  clara  la  valoració  de  la 

quantia  resolutòria,  perquè  no  coincideix  la  part  econòmica  amb el 

temps que resta per a la terminació del contracte. Esmenta que, pel 

temps  que  resta  per  a  la  terminació  del  contracte,  la  quantia 

resolutòria hauria de ser de 4.000 euros. 

La Sra. regidora Catalina Roig Castelló corrobora les paraules del Sr. 

regidor Guillem Jordà Bauzà. 

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí esmenta que el seu Grup municipal no 

votarà en contra perquè entén que la Sra. Laura té dret a cobrar per la 

resolució  anticipada  del  contracte,  però  que  s’abstindrà  si  no  es 

modifica la quantitat, perquè segueix sense saber per què es proposen 

3.000 euros i no una altra quantia. 

A més, manifesta que, tenint en compte les factures presentades per la 

Sra.  Laura,  el  desgast  dels  aparells  i  el  temps  que  resta  per  a  la 

resolució del contracte, segons les fórmules matemàtiques aplicables, 

la quantia resolutòria hauria de ser de 3.940 euros. I, que no hi ha cap 

fórmula matemàtica que aplicant-la resulti la quantia de 3.000 euros, a 

no ser que es tracti d’un acord entre les parts. 

El Batle manifesta que no és un acord entre les parts i es reitera en les 

respostes i explicacions donades en Sessions anteriors. 

No es formulen més observacions. A continuació, la proposta se sotmet 

a votació del Ple:

Vots a favor: 5 (El Pi i PSOE)

Vots en contra: 0

Abstencions: 6 (X Maria i PP)

Aleshores, queda aprovada la proposta. 

 

3. Aprovació de la proposta presentada pel Grup municipal El Pi, 

a favor de replantejar el Decret llei 9/2020, de 25 de maig, de 
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Ajuntament de Maria de la Salut

mesures urgents de protecció del territori de les Illes Balears, 

per  evitar  el  refredament  de  l’economia,  per  respectar  la 

competència dels Ajuntaments i la Seguretat jurídica.

El Sr. Batle dóna lectura a la proposta transcrita ut infra:

«MOCIÓ A FAVOR DE REPLANTEJAR EL DECRET LLEI 9/2020 DEL 

TERRITORI PER EVITAR REFREDAMENT DE L'ECONOMIA, PER 

RESPECTAR COMPETÈNCIA AJUNTAMENTS I SEGURETAT JURÍDICA

El Reial decret 463/2020, de 13 de març, de declaració de l’estat d’alarma per 

a la gestió de la situació de crisi sanitària ocasionada pel COVID-19 i les seves 

posteriors  pròrrogues  han  provocat  una  aturada  econòmica  de  primera 

magnitud. És obligació dels poders públics aprovar i dissenyar totes aquelles 

mesures  que  puguin  suavitzar  i  minvar  l’impacte  negatiu  que  l’àmbit 

socioeconòmic tindrà tota aquesta crisi plantària provocada per la pandèmia. 

Com diu  l’Exposició  de  Motius  del  Decret  llei  8/2020,  de  13  de  maig,  de 

mesures urgents i extraordinàries per a l’impuls de l’activitat econòmica i la 

simplificació administrativa en l’àmbit de les Administracions públiques de les 

Illes Balears,  per pal·liar  els efectes de la crisi  ocasionada per la COVID-19: 

“ens trobem davant una economia pràcticament paralitzada, un consum intern  

molt dèbil i uns mercats turístics emissors que presenten moltes incerteses. En  

termes laborals, tenim una xifra de treballadors sense feina sense precedents,  

atès  que  a  hores  d’ara  superen  les   200.000  persones...  resulta  de  vital  

importància per a la cohesió econòmica i social  de les Illes Balears  adoptar 

mesures  valentes  que  estimulin  la  nostra  economia alhora  que  ofereixin 

garanties laborals a milers de famílies i  aportin noves perspectives al  teixit  

productiu del territori... En aquest context, i en paral·lel a les mesures relatives  

a  la  protecció  de  la  salut  pública,  que  són  prioritàries,  adoptades  per  les  

administracions  públiques,  resulta  imprescindible  també  adoptar  mesures  

d'impuls de l'activitat econòmica per assegurar el manteniment de la major  

part  de llocs  de feina per  a  treballadors  i  treballadores  que actualment  es  

troben en una situació d'extrema fragilitat... noves mesures que tinguin com a  

objectiu prioritari l'impuls de l'activitat econòmica mitjançant la supressió o la  

reducció dels tràmits administratius de les empreses i els professionals per a  

iniciar  una  activitat  econòmica;  l'agilitació  i  simplificació  de  l'activitat  

administrativa de  l'Administració  de  la  Comunitat  Autònoma,  dels  consells  

insulars i dels ajuntaments de les Illes Balears.”

El Consell de Govern acaba d’aprovar el Decret llei 9/2020, de 25 de maig, de 

mesures urgents de protecció del territori de les Illes Balears. Aquesta norma 
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Ajuntament de Maria de la Salut

suposa  un  clar  refredament  de  l'economia,  ja  que  acaba  amb  possibles 

inversions, ja que no impulsa l'economia sinó que l'atura, encara que alguna 

determinació en sòl urbanitzable pogués tenir sentit de manera quirúrgica en 

algun municipi. Però el que és més important, aquesta norma és una moratòria 

per molts de sòl urbans que queden durant anys en una situació d'indefinició, 

ja  que  als  sòls  urbans  sense  urbanització  consolidada  se  suspenen  les 

tramitacions i  aprovacions de plans de desenvolupament i  d'instruments de 

gestió,  així  com  l'atorgament  de  tota  classe  d'autoritzacions  i  llicències 

urbanístiques en aquestes àrees, fins al 31 de desembre de 2022 o més enllà 

fins que finalitzi el planejament urbanístic que han de fer els Consells Insulars 

per subrogació.

Aquesta determinació desapodera als Ajuntaments de la seva competència de 

planejament  urbanístic.  Aquesta  situació  de  manca  d’ordenació  i 

desenvolupament  durant  anys  obligants  als  propietaris  a  partir  aquesta 

inseguretat no és gens recomanable i res té a veure amb impulsar l’economia i 

agilitzar  els  procediments  administratius.  A  més,  es  fan  tota  una  sèrie  de 

previsions en sòl rústic que s’haurien d’haver consensuat amb els ajuntaments, 

considerant que la normativa en sòl rústic no només s'hauria de veure amb 

caràcter restrictiu.

A més, a més, l'assignació de la competència sobre el sòl urbà als Consells 

Insulars no és garantia de cap agilització i simplificació, al contrari. Només a 

títol d'exemple recordem que el Pla Territorial de Mallorca aprovat l'any 2004, 

preveu a la seva norma 4 que serà revisat als 10 anys des de la seva aprovació 

i aquesta revisió ni tan sols ha estat iniciada.

EL PLE ACORDA:

Primer. Rebutjar l'aprovació del Decret llei 9/2020, de 25 de maig, de mesures 

urgents de protecció del territori de les Illes Balear ja que, suposa un fre a la 

reactivació de l'economia, en un moment en què aquesta necessita un impuls, 

a  més  implica  un  desapoderament  als  Ajuntaments  de  la  competència 

municipal  en  urbanisme  i,  finalment,  perquè  implica  una  clara  i  patent 

inseguretat jurídica als administrats.

Segon. Instar al Govern Balear a replantejar el Decret llei 9/2020, en el sentit 

que  la  competència  d'ordenació  sobre  sòls  urbans  romangui  en  els 

ajuntaments i  que l’ordenació del sòl rústic es faci de manera consensuada 

amb els mateixos ajuntaments. 

Tercer.  Instar  al  Govern  Balear  a  modificar  la  normativa  de  sòl  rústic  per 
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Ajuntament de Maria de la Salut

permetre que les edificacions legals existents en sòl rústic a parcel·les que no 

compleixin la unitat mínima es puguin ampliar fins els límits d’edificabilitat i 

ocupació aplicables de forma general en aquesta classe de sòl.

Maria de la Salut, 27 de maig de 2020. El Grup municipal El Pi, signat i segellat 

electrònicament».

El Sr. Batle incideix en què el seu Grup municipal està en desacord tant 

en les formes com en la redacció del Decret llei. Entén que és necessari 

potenciar l’economia balear i que aquesta regulació és contrària a tal 

potenciació, i desapodera a les Corporacions municipals de les seves 

competències. A més, li preocupa que el municipi estigui afectat pel 

tema dels falsos urbans.

El Sr. Batle pregunta si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular alguna observació a la proposta. El Sr. regidor Guillem Jordà 

Bauzà  manifesta  que el  seu Grup municipal  votarà  en contra  de  la 

proposta, perquè amb el Decret llei es pretén avançar cap a un model 

socioeconòmic sostenible, és a dir, reactivar l’activitat econòmica en 

altres àrees i no solament en el turisme perquè, si hi hagués una crisi 

mundial, aquest decauria. També discrepa en què es desapodera a les 

Corporacions  municipals  de  les  seves  competències  i  entén  que  el 

tema dels  falsos urbans no afecta per res a Maria de la Salut. El Sr. 

Batle esmenta que veuran com interpretarà el Consell la  zona d’aquí 

darrere. 

El Sr. Regidor Jaume Ferriol Martí esmenta que el seu Grup municipal 

votarà a favor perquè també ha presentat una proposta semblant, que 

va en la mateixa línia. Esmenta que els preocupa el tema dels  falsos 

urbans més que el del sòl rústic perquè el Consell té zones del municipi 

pintats com a falsos urbans. 

No es formulen més observacions. A continuació, la proposta se sotmet 

a votació del Ple:

Vots a favor: 6 (El Pi i PP)

Vots en contra: 5 (PSOE i X Maria)

Abstencions: 0 

Ajuntament de Maria de la Salut

Plaça des Pou nº 13, María de la Salut. 07518 ILLES BALEARS. Tel. 971525002. Fax: 971525194

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 9

H
YD

PA
E7

JE
XT

6K
SP

T2
N

Q
LX

SW
X 

| V
er

ifi
ca

ci
ó:

 h
ttp

s:
//m

ar
ia

de
la

sa
lu

t.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 6

 d
e 

16
 



 
Ajuntament de Maria de la Salut

Aleshores, queda aprovada la proposta. 

 

4. Aprovació de la proposta presentada pel Grup municipal PSOE 

relativa a la conciliació de la vida laboral i familiar. 

El Sr. Batle dóna la paraula a la Sra. regidora Catalina Morey Ferriol, 

que dóna lectura a la proposta transcrita ut infra: 

«El Grup municipal PSIB-PSOE de l’Ajuntament de Maria de la Salut 

presenta la següent iniciativa la Ple de l’Ajuntament.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La crisi de la COVID-19 ha generat per a molts de treballadors i treballadores 

de  serveis  essencials  que  han  continuat  la  seva  activitat  amb  veritables 

problemes  de  conciliació.  Tancades  les  escoles  per  raons  sanitàries,  i 

descartada l’opció dels avis i les àvies per ser població de risc, s’ha evidenciat 

per una banda, la gran funció social  que  aquests  fan,  i  per  altra,  les 

mancances  o  les  dificultats  de  les  famílies  per  poder  conciliar  que  són 

cobertes precisament pels avis.

La reobertura de l’activitat comercial i el començament de la temporada una 

vegada s’obrin fronteres i  operin els vols nacionals  i  internacionals,  en un 

context de caiguda d’ingressos de les famílies són situacions que requereixen 

el  màxim suport  institucional  per  garantir  el  dret  a la  conciliació laboral  i  

familiar amb les màximes garanties de seguretat pels infants.

Sabem que  les  excedències  i  reduccions  de  jornades  per  cura  d’infants  i 

persones grans té un component de gènere, on les dones són les que sempre 

majoritàriament  s’acaben  acollint  a  aquestes  reduccions,  per  raons 

històriques  i  perquè  són  les  que  tenen  treballs  més  precaris  i  pitjor 

remunerats.

Segons una enquesta del “Club de las Malasmadres” la corresponsabilitat ha 

empitjorat durant l'estat d'alarma en el 13% de les llars espanyoles mentre 

que en el 66% s'ha mantingut igual.

A la reunió de la Conferència de Presidents de dia 10 de maig la presidenta 

del Govern de les Illes Balears, Francina Armengol, va explicar que les Illes 

Balears estaven fent feina en un pla de conciliació que permetés als pares i 

mares tenir més eines per conciliar i alhora va reclamar al president del 
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Ajuntament de Maria de la Salut

Govern d’Espanya, Pedro Sánchez,  un Pla estatal  de Conciliació de la vida 

laboral i familiar.

A  través  de  la  col·laboració  institucional  s’està  fent  feina  per  reforçar  les 

escoles  d’estiu,  mobilitzant  més  recursos,  amb  més  opcions  de  reforç 

educatiu en els centres educatius, recorrent a professors que voluntàriament 

vulguin participar en aquestes classes de reforç, a més de plantejar activitats 

esportives, culturals, lúdiques per enfortir els vincles socials trencats aquests 

mesos d’estat d’alarma.

A més de tots els recursos propis que es puguin mobilitzar per garantir el dret a 

la conciliació, necessitem del suport el Govern d’Espanya per complementar 

les mesures i els recursos, dintre del seu àmbit competencial.

Per tot això, el grup municipal del PSIB-PSOE presenta la següent proposició al 

Ple de l’Ajuntament de Maria de la Salut

1. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta al Govern de les Illes Balears a 

seguir treballant per solucionar de manera coordinada amb les diferents 

institucions de les nostres illes (Govern, Consells Insulars i Ajuntaments) 

els problemes de conciliació laboral i familiar.

2. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta al Govern de les Illes Balears a 

impulsar programes de suport específics per les famílies monoparentals.

3. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta al Govern d’Espanya a presentar 

de manera urgent mesures urgents en matèria de conciliació per ajudar a 

les institucions i a les famílies a fer front al cost de la conciliació. Cost que 

serà més alt per l’administració per el major esforç sanitari, de nombre de 

professionals i de fer grups més petits.

4. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta el Govern d’Espanya a què relaxi 

la pressió burocràtica als Ajuntaments perquè puguin contractar amb més 

agilitat serveis de conciliació clau per les famílies.

5. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta el Govern d’Espanya a permetre als 

Ajuntaments i Consells utilitzar els doblers que tenen estalviats als bancs 

en serveis de conciliació de la vida laboral i familiar.

6. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta el Govern d’Espanya a garantir i 

regular el teletreball més enllà de l’estat d’alarma, garantint els drets dels 

treballadors i treballadores així com establint protocols que garanteixin 

índexs  objectius  de  productivitat  i  els  mateixos  drets,  remuneracions  i 

promoció professionals a les persones que desenvolupen teletreball que 
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Ajuntament de Maria de la Salut

les que ho fan presencial. Es considerarà al progenitor responsable de la 

família  monoparental  col·lectiu  prioritari  a  efectes  de  sol·licitud  per 

desenvolupar teletreball.

7. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta el Govern d’Espanya a facilitar la 

flexibilitat horària, les adaptacions de jornada sense que comporti pèrdua 

salarial pels treballadors i treballadores per a la cura de menors.

8. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta el Govern d’Espanya a modificar 

la Llei 3/2007, de 22 de març, d'Igualtat Efectiva de Dones i Homes i la 

Llei 39/1999 de 5 de novembre per a la promoció de la conciliació de la 

vida  familiar  i  laboral  de  les  persones  treballadores  amb  el  sentit 

d’excloure els permisos, reducció de jornada i excedències per cura de 

familiars  fins  els  segon  grau  d'afinitat,  impulsant  la  corresponsabilitat 

respecte  dels  familiars  per  consanguinitat,  sigui  home  o  dona  el  que 

tingui el parentesc.

9. L’Ajuntament de Maria de la Salut insta el Govern d’Espanya perquè es 

regulin les excedències i reduccions de jornada de tal manera que siguin 

ambdós  progenitors  i  successivament  els  que  hagin  de  compartir  les 

excedències  o  reduccions  de  jornada,  al  mateix  temps que  durant  els 

períodes  d'aquests  permisos  comparteixin  les  bases  de  cotització  a  la 

seguretat  social,  les  quals  seran  sumades  i  dividides  per  dos  de  tal 

manera que durant tota l’excedència o reducció de jornada siguin iguals 

per d'ambdós progenitors.

Maria de la Salut, 27 de maig de 2020. El Grup municipal PSIB-PSOE, signat 

i segellat electrònicament».

La Sra. regidora Catalina Morey Ferriol esmenta que es necessita un 

règim jurídic i recursos econòmics, i que seria genial que les famílies 

realment poguessin conciliar la vida familiar i laboral.  

El Sr. Batle pregunta si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular alguna observació a la proposta. El Sr. regidor Gabriel Ferriol 

Bergas esmenta que està totalment a favor de la proposta, però troba 

incongruent que el  Govern redacti la  moció per ser aprovada per la 

Corporació municipal i després ser-li retornada. A més, manifesta que si 

es regulen aquestes qüestions no serà perquè Maria de la Salut ho hagi 

demanat. La Sra. regidora Catalina Morey Ferriol esmenta que totes les 

forces polítiques han de treballar unides. 

El  Sr.  regidor  Guillem  Jordà  Bauzà  manifesta  que  la  Sra.  regidora 
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Ajuntament de Maria de la Salut

Catalina  Morey  Ferriol  ha  esmentat  dues  paraules  claus:  conciliació 

laboral  i  que  es  necessiten  diners.  Exposa  que  són  necessàries  la 

derogació de la Llei Montoro i la reforma laboral i que fa dos anys que 

el  PSOE governa i no han fet res. Manifesta que aniria molt bé que 

amollessin el tema dels romanents de Tresoreria, que, si no el poden 

emprar perquè la gent pugui menjar i treballar, no entén perquè més 

els podrien emprar.   

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí esmenta que el seu Grup municipal 

donarà suport a la proposta. 

No es formulen més observacions i seguidament se sotmet a la votació 

del Ple, que l’aprova per unanimitat dels seus membres.  

En compliment de l’article 91.4 ROF, el Sr. Batle pregunta si algun Grup polític 

desitja sotmetre a la consideració del Ple de la Corporació Local, per raons 

d’urgència, algun assumpte no comprès en l’Ordre del dia que acompanya a la 

Convocatòria i que no tingui cabuda en el Punt de Precs i preguntes.

Els Sr. regidor Jaume Ferriol Martí, portaveu del Grup municipal PP, presenta 

moció envers la no convalidació del  Decret llei 9/2020, de 25 de maig, de 

mesures urgents de protecció del territori  de les Illes Balears,  perquè sigui 

sotmesa  a  la  consideració  del  Ple.  Seguidament,  la  Corporació  vota  per 

unanimitat dels seus membres la procedència del seu debat.    

Aleshores, el Sr. regidor Jaume Ferriol Martí dóna lectura a la moció transcrita 

ut infra:

«EL GRUP MUNICIPAL POPULAR DE L'AJUNTAMENT DE MARIA DE LA SALUT, 

d'acord amb el que preveu el Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de 

les entitats locals, desitja elevar al Ple de l'Ajuntament la següent moció,

MOCIÓ ENVERS LA NO CONVALIDACIÓ DEL DECRET LLEI 9/2020, DE 25 DE 

MAIG, DE MESURES URGENTS DE PROTECCIÓ DEL TERRITORI DE LES ILLES 

BALEARS

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El passat dilluns dia 25 de maig de 2020, el Consell de Govern va aprovar el Decret 

9/2020, de mesures urgents de protecció del territori de les Illes Balears. 

Aquest decret, no compta amb cap tipus de consens, trepitja l’autonomia municipal i té 
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Ajuntament de Maria de la Salut

i pot tenir uns efectes molt negatius per l’economia dels ciutadans de les Illes Balears. 

És un decret que pot tenir conseqüències molt negatives per l’economia en general.  

Però  de  forma  especial  en  petites  i  mitjanes  empreses  i  autònoms  locals  que  es 

dediquen, directa o indirectament a la construcció; aparelladors,  fusters,  enginyers, 

picapedrers,  fontaners,  electricistes,  pintors,  ferrers...  Resulta  increïble  que  aquest 

decret  s’hagi  aprovat  en  plena  crisi  del  Covid,  quan  és  més  necessari  que  mai 

implementar mesures per estimular l’economia. 

Es impresentable que els Ajuntaments no puguin decidir damunt la situació en la que 

queden  els  sòls  afectats  pel  decret.  Hi  ha  una  clara  invasió  de  competències 

municipals  quan regula  “els  falsos  urbans” i  els  urbanitzables sense desenvolupar, 

donant als Consells Insulars la competència perquè siguin ells els que decideixin en 

quina situació queda aquest sòl, és a dir, si passa a rústic o no. 

Hi ha un invasió de competències per part del Govern cap als Consells en cas que 

aquests no regulin els seus Plans Territorials, on podrien decidir la protecció d’aquests 

sòls rústics. Amb aquest decret, el Govern també trepitja la competència en matèria 

urbanística dels Consells Insulars. 

Aquest decret està aprovat sense cap tipus de consens municipal, sense aportacions 

dels sectors afectats ni tampoc escoltant les necessitats del col·lectius implicats. A 

hores d’ara tenim una xifra de treballadors sense feina sense precedents i  el  més 

important  es  adoptar  mesures  que  estimulin  la  nostra  economia.  En  cap  cas 

necessitam polítiques que destrueixin llocs de feina. 

A grans trets, aquest decret: 

- Prohibeix l’ús residencial que està en àrees de protecció de risc (APR). 

- Estableix una moratòria de determinats urbanitzables no desenvolupats de 400 

hectàrees fins dia 31 de desembre de 2021. 

- Fa  una  moratòria  dels  “falsos  urbans”  de  200  hectàrees  fins  dia  31  de 

desembre de 2021. 

- Desclassifica urbans no construïts en 8 anys, excepte per construir VPO o que 

ja estiguin en tramitació. 

- Produirà un increment dels preus del sòl disponible per edificar ja que el sòl  

disponible disminueix. En conseqüència, això provocarà un increment del preu 

de l’habitatge. 

- Redueix  els  paràmetres  per  edificar  habitatges  unifamiliars  en  sòl  rústic. 

Redueix  en  un  40%  el  volum edificable  així  com la  construcció  de  noves 

piscines. 
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Ajuntament de Maria de la Salut

Per tot això, el grup del Partit Popular a l’Ajuntament de Maria de la Salut proposa els 

següents,

ACORDS

1. Instar als grups polítics amb representació parlamentària al Parlament de les 

Illes Balears a no convalidar el decret llei 9/2020.

2. Donar trasllat d’aquest acord al Parlament de les Illes Balears. 

Maria de la Salut, 28 de maig de 2020. El portaveu del Grup municipal  popular de 

Maria de la Salut Sr. Jaume Ferriol Martí, signat i segellat».

El Sr. Batle pregunta si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular alguna observació a la proposta. Es reiteren les observacions 

formulades  a  la  proposta  presentada  pel  Grup  municipal  El  Pi. A 

continuació, la proposta se sotmet a votació del Ple:

Vots a favor: 6 (El Pi i PP)

Vots en contra: 5 (PSOE i X Maria)

Abstencions: 0 

Aleshores, queda aprovada la proposta. 

SEGON.- ACTIVITAT DE CONTROL

5. Posada en coneixement del Ple de les Actes de les Sessions 

celebrades per la Junta de Govern Local en els mesos de febrer 

i març de 2020.

Els  membres  de  la  Corporació  no  formulen,  particularment,  cap 

observació a les Actes, atès que els aniran esmentant en la part de 

precs i preguntes. 

6. Posada  en  coneixement  del  Ple  dels  Decrets  de  Batlia  de 

conformació  de les  factures  rebudes en els  mesos de març, 

abril i maig de 2020. 

Els membres de la Corporació no formulen observacions als Decrets de 

Batlia. 

7. Donar compte al Ple de la Corporació Local la Liquidació del 

Pressupost 2019. 
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Ajuntament de Maria de la Salut

Els  membres  de  la  Corporació  no  formulen,  particularment, 

observacions  a  la  Liquidació  del  Pressupost  2019,  atès  que  l’aniran 

esmentant en la part de precs i preguntes. 

TERCER.- PRECS I PREGUNTES

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí demana per la Liquidació del Pressupost de 

2019  i  expressa  la  seva  preocupació  per  la  situació  pressupostària  de  la 

Corporació municipal, atès que es va quadruplicar la despesa pressupostada. 

El Sr. Batle també expressa la seva preocupació i esmenta les despeses més 

significatives  que  es  van  realitzar  en  el  2019  sense  estar  inicialment 

pressupostades.  El  Sr.  regidor  Guillem  Jordà  Bauzà  manifesta  que  li  van 

recriminar que els va gastar en la Legislatura passada i remarca que quan va 

acabar el seu mandat encara mancaven sis mesos per ajustar el Pressupost i 

que era possible, i es reitera en la necessitat de derogar la Llei Montoro per 

poder emprar els diners que són de la ciutadania de Maria de la Salut. El Sr. 

Batle esmenta que ajustaren tot el que pogueren. 

El  Sr.  regidor Guillem Jordà Bauzà pregunta per què la factura del  Sr.  José 

Antonio Martínez Llabrés no està pagada i el Sr. Batle esmenta que esperen 

que emeti factura electrònica. 

El  Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà demana per què les sessions del Ple no 

poden celebrar-se amb públic i el Sr. Batle esmenta que legalment es poden 

reunir 80 persones, però no hi ha espai. Manifesta que és més que res per no 

haver  d’emprar  mascareta  i  garantir  la  distància  interpersonal.  La  Sra. 

regidora Margarita Bergas Mas manifesta que, segurament, el mes vinent la 

situació  haurà  canviat.  El  Sr.  regidor  Gabriel  Ferriol  Bergas  esmenta  que 

podrien haver assistit les persones que sempre assisteixen. El Sr. regidor Rafel 

Aulet Galmés proposa celebrar les sessions en el pati i al Sr. regidor Guillem 

Jordà Bauzà li sembla bé. El Sr. Batle esmenta que calcularà quantes cadires hi 

caben  i  proposa  que  la  gent  s’apunti.  El  Sr.  regidor  Guillem  Jordà  Bauzà 

manifesta que, més que apuntar-se, convindria emprar mascareta i guardar la 

distància interpersonal. 

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà recorda que divendres va ser el Dia mundial 

del medi ambient i pregunta si es van organitzar actes. El Sr. Batle dissenteix i 

esmenta que, atesa la crisi sanitària, no en poden organitzar. A col·lació, el Sr. 
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Ajuntament de Maria de la Salut

regidor  Rafel  Aulet  Galmés comenta  que la  Corporació  hi  fa  feina  amb el 

PAESC. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que no hagués estat de 

més fer alguna cosa. El Sr. regidor Rafel Aulet Galmés respon dient que és 

cada dia que ha de pensar-se amb el medi ambient i el Sr. regidor Gabriel 

Ferriol Bergas esmenta que com amb la dona. El Sr. Batle esmenta que tenen 

raó, que podrien haver publicat escrit a Facebook, però que no publiquessin no 

vol dir que no el defensin. 

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que la setmana passada es van fer 

minuts de silenci i manifestacions per la persona de raça negra que va morir 

en mans de la Policia i que tampoc ha vist el rebuig a aquesta actuació per 

part de la Corporació. El Sr. Batle manifesta el seu rebuig a aquests actes, 

malgrat no l’expressi a través de Facebook. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà 

manifesta que, si es calla davant aquests actes, por donar a pensar que no es 

repudiïn. 

També esmenta que, quan es van pintar els  càrrega i descàrrega del carrer 

Nou, la Policia Local va ser molt estricta en què es pintessin a la part contrària 

de la circulació per garantir la seguretat dels vianants i pregunta per què ara 

els han canviat de banda. El Sr. Batle esmenta que per no molestar els veïns a 

les  sis  del  matí  amb  el  renou  dels  camions,  que  la  Policia  Local  ho  va 

considerar oportú i que ell no la va qüestionar. 

El  Sr.  regidor  Gabriel  Ferriol  Bergas  pregunta  per  la  continuïtat  o  no  de 

l’Escoleta de la localitat. El Sr. Batle esmenta que dissabte passat va parlar 

amb la Sra. Magdalena i que encara no sap si tancarà o no. La Sra. regidora 

Catalina Roig Castelló manifesta que és una pena la incertesa de les famílies 

perquè  ahir  acabava  el  termini  per  presentar  les  inscripcions  i  recorda  el 

cobrament de la subvenció. La Sra. Catalina Morey Ferriol esmenta que és una 

empresa  privada  i  té  el  dret  de  decidir.  El  Sr.  regidor  Jaume  Ferriol  Martí 

manifesta  que és  un  problema per  les  famílies  que duen els  seus  nens  a 

aquesta Escoleta i que no hauran presentat inscripció en una altra. 

Per  altra  banda,  el  Sr.  regidor  Gabriel  Ferriol  Bergas  pregunta  per  les 

instal·lacions esportives i demana si en la Fase 3 és necessària la cita prèvia. 

El Sr. Batle manifesta que es poden realitzar entrenaments, però no partidets. 

A col·lació,  la Sra. regidora Catalina Roig Castelló pregunta pels Parcs,  que 

tampoc es poden obrir. Els membres de la Corporació debaten sobre aquesta 
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Ajuntament de Maria de la Salut

qüestió i la Sra. regidora Margarita Bergas Mas manifesta que hi ha moltes 

incongruències, però les normes s’han de complir. 

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí pregunta per l’Escola d’estiu i el Sr. Batle 

manifesta que aquesta setmana en farà difusió i se celebraran les reunions 

amb els  pares.  Esmenta que,  atesa la  crisi  sanitària i  mentre no canviï  la 

normativa, l’Escola d’estiu no anirà a la Piscina municipal atès que els grups 

de nens no es poden mesclar. També pregunta per l’obertura de la Piscina 

municipal, per la contractació dels socorristes i si hi ha subvenció del Consell 

de Mallorca per sufragar aquesta despesa. El Sr. Batle esmenta que les dues 

actuacions  estan  en  marxa,  que  enguany  només  hi  podran  assistir 

simultàniament una vintena de persones i que, de moment, no hi ha cap línia 

de subvenció. A col·lació, la Sra. regidora Catalina Roig Castelló pregunta pels 

cursos de natació. El Sr. Batle esmenta que no està clara la possibilitat que 

dur-los a terme i que si arriba a haver-hi natació, durant aquestes hores, la 

Piscina municipal haurà de romandre tancada al públic. 

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí demana si la Corporació ha presentat Projecte 

per ser subvencionat amb l’ecotaxa i el Sr. Batle dissenteix. També pregunta si 

les  obres  del  dipòsit  de  Roqueta  tenen  Llicència  urbanística  i  el  Sr.  Batle 

dissenteix.  El  Sr.  regidor Jaume Ferriol Martí  esmenta que han de sol·licitar 

aquesta. 

Per altra banda, el Sr. Batle manifesta que avui és la primera sessió plenària 

després de l’estat d’alarma i té la voluntat de fer un reconeixement a tota la 

gent que ha estat a  primera línia i, en particular, a la que és de Maria de la 

Salut. La Sra. regidora Margarita Bergas Mas també esmenta la Farmàcia del 

municipi. La resta de Grups municipals se sumen a aquest reconeixement. 

El Sr. Batle esmenta que des de la FELIB li van trametre un acord del Ple de 

l’Ajuntament de Menorca referent a la suspensió de les festes per adherir-s’hi i 

demana opinió als membres de la Corporació. Manifesta que prescindir dels 

actes que impliquen gran concentració de gent, com el concert del Rock and 

Rostoll  o  el  Sopar  popular,  és  la  postura  més  responsable.  El  Sr.  regidor 

Guillem Jordà Bauzà esmenta que no poden preveure quina serà la situació 

per setembre i que si la temporada turística va bé i les voreres de la mar 

s’omplen  de  gent  sense  rebrots,  la  gent  del  municipi  pot  gaudir  d’una 

verbena.  El  Sr.  regidor  Jaume  Ferriol  Martí  opina  igual  que  el  Sr.  regidor 
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Guillem Jordà  Bauzà.  Els  membres de  la  Corporació  debaten sobre  aquest 

assumpte i acorden, momentàniament, adherir-se a l’acord mentre es pugui 

modificar si van canviant les circumstàncies.

Finalment, proposa als membres de la Corporació presentar proposta conjunta 

d’aprovació  del  Pressupost,  atès  que  tots  són  coneixedors  de  la  situació 

econòmica i  financera de la  Corporació.  El  Sr.  regidor  Guillem Jordà Bauzà 

accepta la proposta. 

I no havent-hi més assumptes que tractar i complint l’objecte de l’acte, el Sr. 

Batle President aixeca la Sessió, sent les 22:20 hores, de la qual cosa com a 

Secretària en don fe.

Maria de la Salut, 8 de juny de 2020

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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